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الفصل الأول: التعريفات والأهداف

المادة الأولى: 

المجلس:  المجلس الاستشاري الدولي.
الجامعة:   الجامعة التي ينشأ فيها المجلس.

العضو:   عضو المجلس من السعوديين وغير السعوديين.
القواعد:   القواعد المنظمة للمجالس الاستشارية الدولية في الجامعات.

المادة الثانية:  

تهــدف هــذه القواعــد إلــى تنظيــم آليــة إنشــاء المجلــس وتشــكيله، وتحديــد مهامــه، 
وتنظيــم أعمالــه، وشــؤونه الماليــة.

الفصل الثاني: إنشاء المجلس وأهدافه وتشكيله

المادة الثالثة:  

للجامعــة إنشــاء المجلــس بقــرار مــن مجلــس شــؤون الجامعــات وتوصيــة مجلــس 
الجامعــة، ويرتبــط تنظيميــاً برئيــس الجامعــة.

المادة الرابعة:

إلــى تطويــر الجامعــة في المجــالات المختلفــة لتعزيــز مكانتهــا  يهــدف المجلــس 
محليــاً وإقليميــاً ودوليــاً، وإضافــة منظــور عالمــي واســتراتيجي إلــى أدائهــا البحثــي، 
والإســهام في تطويــر منظومــة التعليــم والتعلــم بالجامعــة، ودفــع جهــود الابتــكار 

فيهــا، وتحقيــق التفــوق التنافســي لهــا علــى الصعيــد العالمــي.
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المادة الخامسة:

يتــم تشــكيل المجلــس بقــرار مــن مجلــس الجامعــة، ويتكــون من رئيس الجامعة   - 1
-رئيســاً- وأعضــاء لا يقــل عددهــم عــن )10( أعضــاء ولا يزيــد عــن )20( عضــواً، 

علــى ألا يقــل عــدد الأعضــاء الدوليــين غيــر الســعوديين عــن )%70(.
تســتكمل الموافقات الرســمية والإجراءات النظامية اللازمة حيال أســماء   - 2

المرشــحين قبــل العــرض علــى مجلــس الجامعــة.
تكون مدة تشكيل المجلس سنتين قابلة للتجديد.  - 3

يراعى عند اختيار الأعضاء ما يلي:   - 4
أن يكونوا من ذوي الكفاءة والخبرة المتميزة في مجال اختصاصهم. أ - 

تنوع تخصصاتهم العلمية والمهنية. ب - 
تنوع تمثيلهم للقطاعات ذات الصلة بأهداف الجامعة ورؤيتها. ج - 

التنوع في دول الأعضاء، وبما لا يتجاوز )3( أعضاء من الدولة الواحدة. د - 
هـ - ألا يكونوا من منسوبي الجامعة، فيما عدا رئيس الجامعة.

الفصل الثالث: مهام المجلس واجتماعاته

المادة السادسة:

يتولى المجلس المهام التي تحقق أهدافه، ومنها:
والتوصيــات  الــرأي  وإبــداء  للجامعــة  الاســتراتيجية  الخطــة  مراجعــة   - 1

حيالهــا.
وأكاديميــاً  إداريــاً  للجامعــة  التطويريــة  الاســتراتيجية  المبــادرات  اقتــراح   - 2

وماليــاً.
إبــداء الــرأي حيــال الشــراكات الاســتراتيجية بــين الجامعــة والمؤسســات   - 3

ودوليــاً. وإقليمــاً  محليــاً  والإنتاجيــة  التعليميــة 
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تعزيز أوجه التعاون العلمي والثقافي والتكنولوجي.  - 4
تقــديم مقترحــات حــول تنويــع مــوارد الجامعــة الماليــة، وتعزيــز أذرعهــا   - 5

الاســتثمارية.
تعزيز نقل وتوطين التقنية ودعم الابتكار بالجامعة.  - 6
تقديم المشورة والرأي فيما يحال له من موضوعات.  - 7

المادة السابعة:

يجتمــع المجلــس مــره ســنوياً علــى الأقــل ولا تصــح اجتماعاتــه إلا بحضــور  أ - 
أكثــر مــن نصــف الأعضــاء علــى الأقــل، علــى أن يكــون مــن بينهــم رئيــس 

المجلــس أو مــن يُنيبــه.
يقتــرح رئيــس المجلــس أو أحــد أعضائــه -بعــد موافقــه رئيــس المجلــس-  ب - 

الموضوعــات التــي تعــرض علــى المجلــس.
للمجلــس بنــاء علــى طلــب رئيــس المجلــس أو أحــد الأعضــاء بعــد موافقــة  ج - 
يرونــه لحضــور الاجتماعــات ليفيدهــم بمــا  مــن  دعــوة  المجلــس،  رئيــس 
لديــة مــن معلومــات وإيضاحــات علــى بعــض الموضوعــات دون أن يكــون لــه 

حــق التوصيــة عليهــا.
وتاريــخ   )567( رقــم  الــوزراء  مجلــس  بقــرار  الــواردة  الضوابــط  تراعــى  د - 

المملكــة. خــارج  تعقــد  التــي  المجلــس  لاجتماعــات  1438/9/10هـــ 

 المادة الثامنة:

يكــون للمجلــس أمينــاً يرشــحه رئيــس المجلــس مــن منســوبي الجامعــة،  أ - 
مــن ذوي الخبــرة الإداريــة والأكاديميــة، ويصــدر قــرار تكليفــه مــن رئيــس 

المجلــس.
يتولــى أمــين المجلــس الأعمــال المتعلقــة بتنظيــم الاجتماعــات وتوثيقهــا،  ب - 
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توجيهــات  علــى  بنــاءً  اجتماعاتــه وموضوعاتــه  إعــداد جــدول  ذلــك  بمــا في 
رئيــس المجلــس، وتبليــغ الأعضــاء بمواعيــد الاجتماعــات، وجــداول الأعمــال، 
وإعــداد محاضــر الاجتماعــات، وصياغــة التوصيــات الصــادرة عنهــا، وإبلاغهــا 

للجهــات المعنيــة بهــا، وحفظهــا.

الفصل الرابع: النظام المالي

المادة التاسعة:

إركاب بالطائــرة علــى درجــة  الســفر مــن تذاكــر  تتكفــل الجامعــة بتكاليــف   - 1
رجــال الأعمــال، والإقامــة، والإعاشــة والمواصــلات، لأعضــاء المجلــس لحضــور 

الاجتماعــات في حــال عقــد الاجتمــاع حضوريــاً.

تصــرف مكافــأة ماليــة - مــن الإيــرادات البديلــة للجامعــة - لــكل مــن رئيــس   - 2
المجلــس وأعضائــه وأمينــه عــن كل اجتمــاع يتــم حضــوره بواقــع )20٫000( 
ريــال، علــى ألا يتجــاوز إجمالــي المكافــأة )100٫000( ريــال في الســنة الماليــة 

الواحــدة.

الفصل الخامس: أحكام عامة

المادة العاشرة:

يلتــزم عضــو المجلــس بالمحافظــة علــى ســرية البيانــات والمعلومــات التــي يطلع 
عليهــا، وعــدم الإعــلان أو التصريــح بــأي مــن تلــك المعلومــات أو الإفصــاح عنهــا 
أو اســتغلالها بــأي شــكل مــن الأشــكال أو اســتعمالها لأي غــرض كان، حتــى بعــد 

انتهــاء عضويتــه، وألا يكــون هنــاك تعــارض في المصالــح فيمــا يقدمــه مــن رأي.
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المادة الحادية عشرة:

القواعــد يطبــق بشــأنه نظــام  نــص خــاص في هــذه  بــه  يــرد  لــم  مــا  كل 
مجلــس التعليــم العالــي والجامعــات ولوائحــه والقــرارات والأوامــر النافــذة 

المملكــة. في 

المادة الثانية عشرة:

نظــام  بتطبيــق  المســتمرة  الجامعــات  علــى  القواعــد  هــذه  أحــكام  تســري 
مجلــس التعليــم العالــي والجامعــات الصــادر بالمرســوم الملكــي رقــم )م/8( وتاريــخ 

1414/6/4هـــ.

المادة الثالثة عشرة: 

يُقر مجلس الجامعة ما يلزم من ترتيبات لتنفيذ هذه القواعد.

المادة الرابعة عشرة: 

لمجلس شؤون الجامعات حق تفسير هذه القواعد.

المادة الخامسة عشرة: 

يُعْمَل بهذه القواعد من تاريخ إقرارها من مجلس شؤون الجامعات.
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Article 14:

The Universities Affairs Council has the right to interpret these rules.

Article 15:

These rules shall go into effect on the date of their approval by the 
Universities Affairs Council.

Rules Governing International
Advisory Councils in Universities
Issued by the Universities Affairs 

Council as Resolution No (1/5/1443) 
at its 5th meeting on 20/4/1443AH



Chapter Five: General Provisions

Article 10:

The Council member is obligated to maintain the confidentiality of 
the data and information s/he sees, not to announce, disclose, nor 
exploit it for any purpose whatsoever, even after the termination of 
his/her membership, and there should not be a conflict of interest in 
his/her opinion.

Article 11:

Everything that is not covered by a special provision in these rules 
shall be subject to the Statutes & Regulations of the Council of High-
er Education and Universities and the laws and orders in force in the 
Kingdom.

Article 12:

The provisions of these rules shall apply to universities continuing 
to adhere to the Statutes & Regulations of the Council of Higher Ed-
ucation and Universities issued by Royal Decree No. (M/8) dated 
4/6/1414 AH.

Article 13:

The University Council shall approve the necessary arrangements to 
implement these rules.
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iates, and who has administrative and academic experience. His/

Her assignment decision is issued by the Council President.

b. The Secretary of the Council undertakes the work related to 

organizing and documenting meetings, into which include pre-

paring the meeting agenda and topics based on the directives of 

the Council President, informing members of meeting dates and 

agendas, preparing meeting minutes, formulating recommenda-

tions issued at the meetings, disseminating them to the concerned 

authorities and properly archiving them.

Chapter Four: Financial System

Article 9:

1. The University bears the travel costs, including business class air-

line tickets, accommodation, food, and transportation, for council 

members to attend the meetings in the event that the meeting re-

quires personal attendance.

2. Financial compensation, sourced from the University’s alterna-

tive revenues, shall be paid to the Council President, its Secretary, 

and its members, for each meeting attended, in the amount of 

(20,000) Saudi Riyals, provided that total compensation does not 

exceed (100,000) Saudi Riyals in one fiscal year.

9
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6. promoting technology transfer and localization and supporting 

innovation at the University.

7. Providing advice and opinion on issues referred to it.

Article 7:

a. The Council shall meet at least once a year, and shall be attended 

by more than half of members, provided that the Council Presi-

dent or his representative is among them.

b. Following the approval of the Council President, the Council 

President or a Council member proposes the topics to be present-

ed to the Council.

c. Upon the request of the Council President or one of its members, 

the Council may invite whomever it deems appropriate to attend 

the meetings; these guests shall provide information and clarifi-

cation on matters before the Council. The guest can present facts 

but must not provide any recommendations. 

d. The controls that are part of Cabinet Resolution No. (567) dated 

10/9/1438 AH shall be taken into account for council meetings 

that are held outside the Kingdom.

Article 8:

a. The Council shall have a secretary who is nominated by the 

Council Chairman from among the University’s employees/affil-

8
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b. The diversity of their academic and professional specializa-

tions.

c. The diversity of their representations of sectors related to the 

University’s goals and vision.

d. The diversity of their nationalities, so that the number of 

members from one country does not exceed three.

e. No affiliation with the University.

Chapter Three: Tasks and Meetings of the Council 

Article 6:

The tasks undertaken by the Council to achieve its goals include:

1. reviewing the University’s strategic plan and delivering opinions 

and recommendations regarding it.

2. proposing strategic development initiatives for the University 

administratively, academically, and financially.

3. expressing opinion on the strategic partnerships between the 

University and educational and production institutions locally, 

regionally, and internationally.

4. enhancing aspects of academic, cultural, and technological co-

operation.

5. presenting proposals on diversifying the University’s financial 

resources and strengthening its investment portfolio.

7
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Article 4:

The Council is responsible for developing the University in various 

academic fields to enhance its status locally, regionally, and interna-

tionally. It is responsible for adding a global and strategic perspective 

to its research performance and for contributing to the development 

of the University’s academic system. Moreover, it oversees the Uni-

versity’s innovation efforts and the achievement of competitive supe-

riority at the global level.

Article 5:

1. The Council is formed by a decision of the University Council, 

and it shall consist of the University President as president and 

a minimum of ten and maximum of twenty members, provided 

that the number of non-Saudi international members is not less 

than (70%).

2. The official approvals and the necessary statutory procedures re-

garding the names of the candidates shall be completed before 

being presented to the University Council.

3. The term of the Council President, Secretary, and members is 

two years, and it is subjected to renewal.

4. In selecting members, the following shall be taken into account:

a. The members are highly qualified and experienced in their 

fields of specialization.

6
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Chapter One: Definitions and Goals

Article 1:

The Council: The International Advisory Council

The University: The university in which the council is established

Member: A Saudi and non-Saudi member of the Council  

The Rules: The rules governing international advisory councils in 
universities.

Article 2:

These rules regulate the establishment and formation of the council, 
the definition of its tasks, and regulate its operations and financial 
affairs.

Chapter Two: Establishment, Goals, and 
Structure of the Council

Article 3:

The university has the right to establish the council based on a deci-
sion by the Council of Universities› Affairs and the recommendation 
of the University Council. It reports to the University President.
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